

Child Labour

[Save the Children's Position Paper on Child Labour \(also available in French – see attached\)](#)

Save the Children's position on Child Labour explains our ambition to protect children from harmful work, refers to international standards and terminology, explains our approach on working across a continuum (ranging from harmful to decent work), and clarifies our position on minimum age for admission into employment.

[Technical Note: COVID-19 and child labour: \(also available in French\)](#). At the time of writing, an estimated 152 million children are in child labour. Almost half are working in hazardous environments. Experience shows that crises with a high economic impact not only worsen risk factors of child labour but that they also are likely to increase its prevalence. Hence, the COVID-19 pandemic is likely to have an impact on child labour issues across the world.

This Save the Children technical note provides guidance and information to practitioners and policy-makers on child labour issues during and after COVID-19. It also includes recommendations on what actions can be taken to protect children who are at risk of or already engaged in child labour.

[ILO Conventions on child labour](#): The two ILO Conventions on child labour are Convention No.138 on Minimum Age and Convention No. 182 on the Worst Forms of Child Labour. These Conventions are “fundamental” Conventions. This means that, under the ILO Declaration on Fundamental Principles and Rights at Work , all ILO member States have an obligation to respect, promote and realize the abolition of child labour , even if they have not ratified the Conventions in question.

Child Protection more broadly

[Child Protection Systems Strengthening Guidance for COs \(also available in French\)](#)

[United they Stand](#): Strengthening child protection systems is at the heart of Save the Children's child protection programming. This guidance builds on learning from our work, as well that of others in the child protection sector. Building child protection systems is a priority sub-theme in the Global Results Framework (GRF). This guidance has been produced by the Child Protection Systems Task Group and works to GRF indicators for this sub-theme. The guidance presents conceptual and practical guidance for strengthening national and sub-national child protection systems. This guidance is intended for staff and partners working across development and humanitarian sectors, to understand and determine their role(s) in strengthening the child protection system in their context.

[Child Protection Minimum standards in humanitarian action \(2019\) \(also available in French\)](#)

Today, one in four children lives in a country affected by conflict or disaster. Girls and boys face daily risks to their lives and threats to their future physical and mental health. Evidence shows that illness, developmental challenges, and even early death are connected to childhood hardship and exposure to violence. Children's survival, well-being, and healthy development are seriously jeopardized in humanitarian settings. In order to address the urgent need to provide improved protection to children, the Child Protection Working Group (CPWG) launched the Minimum Standards for Child Protection in Humanitarian Action in Geneva on October 29, 2012. Since

their launch, the standards have contributed significantly to the professionalisation of the sector. Widely known and used by child protection and other experts in humanitarian settings, they have markedly improved the quality of our work. As part of the Humanitarian Standards Partnership, they have strengthened our accountability to those we serve. This second edition of Minimum Standards for Child Protection in Humanitarian Action has been realised through the hard work of over 1,900 individuals from 85 agencies and 82 countries. It is a true example of inter-agency and inter-sectoral collaboration. This edition strengthens the standards' emphasis on principles, evidence, and prevention and increases their applicability to internal displacement and refugee contexts.

[CPMS Video Series: Introducing the Child Protection Minimum Standards \(also available in French\)](#): This Save the Children video provides an introduction to the CPMS (Child Protection Minimum Standards in Humanitarian Action).

[Guidelines on Assessing and Determining the Best Interest of the Child](#)

Building on the practice of domestic child protection systems and on the first 10 years of implementation of UNHCR's Guidelines on Determining the Best Interests of the Child, these updated Guidelines on Assessing and Determining the Best Interests of the Child (BIP Guidelines) replace both the 2008 UNHCR Guidelines on Determining the Best Interests of the Child and the 2011 Field Handbook for the Implementation of UNHCR BID Guidelines. The BIP Guidelines are now issued as a provisional release until the end of 2019 to complete the process of feedback and validation from UNHCR staff and counterparts. In sharing this release with you, we invite you to use the BIP Guidelines in your daily work and we would welcome your feedback on any errors, inconsistencies or omissions you identify during your use of these updated guidelines. Please use this form to share your feedback.

[Parenting without Violence Key Messages for Those Already Familiar with the Common Approach](#): A factsheet designed by Save the Children to communicate the five key messages of parenting without violence, produced as part of the child protection COVID-19 response to protect children in their homes. This factsheet is tailored for use by people already familiar with the Parenting without Violence Common Approach.

[Gender Norms, Child Marriage and Girls' Education in West and Central Africa: Assessing the role of education in the prevention and response to child marriage | Resource Centre \(also available in French\)](#)

Child marriage is deep rooted in gender discrimination and inequality – and in many contexts is sustained as a result of harmful social norms and the negative consequences of poverty and deprivation. It is further exacerbated by humanitarian crises (such as the current context of COVID-19). Among the many interacting factors that perpetuate the practice, the correlation between child marriage and low levels of girls' continued access to education is widely recognized. In West and Central Africa (WCA), where 42% of women are married before the age of 18, 70% of girls enter primary school, but only 36% complete lower secondary education. Save the Children study shows that while education and poverty can influence child marriage rates, deep-rooted gender norms play a larger part in the likelihood of girls being forced into early marriage as well as choices about their fertility and continued access to education.

Child Rights and Business Principles

[Child Rights and Business Principles \(also available in French\)](#)

Developed by UNICEF, the UN Global Compact and Save the Children – the Children's Rights and Business Principles (the Principles) are the first comprehensive set of principles to guide

companies on the full range of actions they can take in the workplace, marketplace and community to respect and support children's rights. Based on existing standards, initiatives and best practices related to business and children, these Principles seek to define the scope of corporate responsibility towards children. Covering a wide range of critical issues – from child labour to marketing and advertising practices to the role of business in aiding children affected by emergencies – the Principles call on companies everywhere to respect children's rights through their core business actions, but also through policy commitments, due diligence and remediation measures. First proposed in 2010, development of the Principles were informed by an extensive multi-stakeholder consultation process involving business, civil society, governments, national human rights institutions, academia and children. The hope is that these Principles will serve as inspiration and a guide for all business in their interactions with children.

[How to use the Children's Rights and Business Principles: A Guide for Civil Society Organizations, 2nd Edition](#): This Save the Children guide is written for civil society organizations that use or wish to use the Children's Rights and Business Principles to engage with businesses in monitoring, enforcing and advancing children's rights. To give a broad perspective on the ways that civil society might seek to work with companies, organizations' diverse missions, goals and methods of working are taken into account. As a result, this Guide can be used by a wide range of civil society actors in considering, developing and reviewing their approaches to and relationships with business entities. Advocacy is a central focus, with the primary goal being to hold businesses accountable for their impacts on children's rights.

[Guiding Principles on Business and Human Rights](#) This publication contains the "Guiding Principles on Business and Human Rights: Implementing the United Nations 'Protect, Respect and Remedy' Framework", which were developed by the Special Representative of the Secretary-General on the issue of human rights and transnational corporations and other business enterprises. The Special Representative annexed the Guiding Principles to his final report to the Human Rights Council (A/HRC/17/31), which also includes an introduction to the Guiding Principles and an overview of the process that led to their development. The Human Rights Council endorsed the Guiding Principles in its resolution 17/4 of 16 June 2011.

[OECD Guidelines for Responsible Agricultural Supply Chains \(also available in French\)](#)

The OECD-FAO Guidance for Responsible Agricultural Supply Chains (OECD-FAO Guidance) provides a common framework and globally applicable benchmark to help agri-businesses and investors contribute to sustainable development to identify and mitigate adverse impacts. The guidance is relevant for all enterprises across the entire agricultural supply chain, from the farm to the consumer across a wide range of food and non-food commodities.

[Guide OCDE-FAO pour des filières agricoles responsables \(also available in French\)](#)

L'OCDE et la FAO ont élaboré ce Guide pour aider les entreprises à respecter les standards existants de conduite responsable des entreprises et à exercer leur devoir de diligence dans les filières agricoles afin que leurs activités contribuent à un développement durable.

Child Labour

[Document de position de Save the Children sur le travail des enfants \(also available in French – see attached\)](#)

La position de Save the Children sur le travail des enfants explique notre ambition de protéger les enfants contre le travail dangereux, fait référence aux normes et à la terminologie internationales, explique notre approche du travail sur un continuum (allant du travail dangereux au travail décent) et clarifie notre position sur l'âge minimum d'admission dans l'emploi.

Note technique : COVID-19 et travail des enfants: Au moment de la rédaction de ce rapport, on estime que 152 millions d'enfants sont astreints au travail des enfants. Près de la moitié travaillent dans des environnements dangereux. L'expérience montre que les crises à fort impact économique non seulement aggravent les facteurs de risque du travail des enfants, mais qu'elles sont également susceptibles d'en accroître la prévalence. Par conséquent, la pandémie de COVID-19 est susceptible d'avoir un impact sur les problèmes de travail des enfants dans le monde.

Cette note technique de Save the Children fournit des conseils et des informations aux praticiens et aux décideurs sur les questions de travail des enfants pendant et après la COVID-19. Il comprend également des recommandations sur les mesures qui peuvent être prises pour protéger les enfants qui risquent de travailler ou qui sont déjà engagés dans le travail des enfants.

La protection de l'enfance plus largement

Conseils pour le renforcement des systèmes de protection de l'enfance à l'intention des bureaux nationaux: Unis, ils sont debout: (voir attaché) Le renforcement des systèmes de protection de l'enfance est au cœur des programmes de protection de l'enfance de Save the Children. Ces conseils s'appuient sur l'apprentissage de notre travail, ainsi que sur celui d'autres acteurs du secteur de la protection de l'enfance. La mise en place de systèmes de protection de l'enfance est un sous-thème prioritaire du Cadre de résultats mondiaux (CRM). Ce guide a été produit par le groupe de travail sur les systèmes de protection de l'enfance et fonctionne avec les indicateurs du CRM pour ce sous-thème. Le guide présente des orientations conceptuelles et pratiques pour le renforcement des systèmes nationaux et infranationaux de protection de l'enfance. Ces conseils sont destinés au personnel et aux partenaires travaillant dans les secteurs du développement et de l'humanitaire, pour comprendre et déterminer leur(s) rôle(s) dans le renforcement du système de protection de l'enfance dans leur contexte.

[Normes minimales pour la protection de l'enfance dans l'action humanitaire](#)

Aujourd'hui, un enfant sur quatre vit dans un pays touché par un conflit ou une catastrophe. Les filles et les garçons sont quotidiennement confrontés à des risques pour leur vie et à des menaces pour leur future santé physique et mentale. Les preuves montrent que la maladie, les problèmes de développement et même la mort précoce sont liés aux difficultés de l'enfance et à l'exposition à la violence. La survie, le bien-être et le développement sain des enfants sont gravement compromis dans les contextes humanitaires. Afin de répondre au besoin urgent d'améliorer la protection des enfants, le Groupe de travail sur la protection de l'enfance (CPWG) a lancé les Normes minimales pour la protection de l'enfance dans l'action humanitaire à Genève le 29 octobre 2012. Depuis leur lancement, les normes ont contribué de manière significative à la professionnalisation du secteur. Largement connus et utilisés par la protection de l'enfance et d'autres experts dans les contextes humanitaires, ils ont considérablement

amélioré la qualité de notre travail. Dans le cadre du Partenariat pour les normes humanitaires, ils ont renforcé notre responsabilité envers ceux que nous servons. Cette deuxième édition des Normes minimales pour la protection de l'enfance dans l'action humanitaire a été réalisée grâce au travail acharné de plus de 1900 personnes de 85 agences et 82 pays. C'est un véritable exemple de collaboration inter-agences et intersectorielle. Cette édition renforce l'accent mis par les normes sur les principes, les preuves et la prévention et augmente leur applicabilité aux contextes de déplacement interne et de réfugiés.

[CPMS Video Series: Présentation des normes minimales de protection de l'enfance](#)

Cette vidéo de Save the Children présente les CPMS (Child Protection Minimum Standards in Humanitarian Action).

[Les norms de genre, le mariage des enfants et l'éducation des filles en Afrique de l'Ouest et du Centre.](#)

Le mariage d'enfant est profondément enraciné dans des normes de genre inégales et des traditions culturelles discriminatoires. Dans de nombreux contextes, cette pratique est exacerbée par la pauvreté ainsi que par les crises humanitaires (comme le contexte actuel de COVID-19). Parmi les facteurs qui perpétuent la pratique on trouve une corrélation entre le mariage des enfants et le faible niveau d'accès continu des filles à l'éducation. En Afrique de l'Ouest et du Centre, où 42 % des femmes sont mariées avant l'âge de 18 ans, 70 % des filles entrent à l'école primaire, mais seulement 36 % terminent le premier cycle de l'enseignement secondaire. Cette étude de Save the Children montre que si l'éducation et la pauvreté peuvent influencer le taux de mariage des enfants, les normes de genre profondément enracinées dans la société jouent le rôle le plus important dans la probabilité que les filles soient contraintes à un mariage précoce ainsi qu'à des choix forcés concernant leur fertilité et leur accès à l'éducation.

Child Rights and Business Principles

[Les Droits de l'enfant et les principes commerciaux](#)

Développés par l'UNICEF, le Pacte mondial des Nations Unies et Save the Children - les droits de l'enfant et les principes commerciaux (les Principes) sont le premier ensemble complet de principes pour guider les entreprises sur la gamme complète d'actions qu'elles peuvent entreprendre sur le lieu de travail, sur le marché et dans la communauté pour respecter et soutenir les droits des enfants. Basés sur les normes, les initiatives et les meilleures pratiques existantes liées aux entreprises et aux enfants, ces Principes visent à définir la portée de la responsabilité des entreprises envers les enfants. Couvrant un large éventail de questions critiques - du travail des enfants aux pratiques de marketing et de publicité en passant par le rôle des entreprises dans l'aide aux enfants touchés par les situations d'urgence - les Principes appellent les entreprises du monde entier à respecter les droits de l'enfant par le biais de leurs actions commerciales fondamentales, mais aussi par le biais d'engagements politiques, diligence raisonnable et mesures correctives. Proposés pour la première fois en 2010, l'élaboration des Principes a été éclairée par un vaste processus de consultation multipartite impliquant les entreprises, la société civile, les gouvernements, les institutions nationales des droits de l'homme, les universités et les enfants. L'espoir est que ces Principes serviront d'inspiration et de guide pour toutes les entreprises dans leurs interactions avec les enfants.

[How to use the Children's Rights and Business Principles: A Guide for Civil Society Organizations, 2nd Edition:](#)

Ce guide de Save the Children est écrit pour les organisations de la société civile qui utilisent ou souhaitent utiliser les Children's Rights and Business Principles pour s'engager avec les entreprises dans le suivi, faire respecter et faire progresser les droits de

l'enfant. Pour donner une large perspective sur les manières dont la société civile pourrait chercher à travailler avec les entreprises, les diverses missions, objectifs et méthodes de travail des organisations sont pris en compte. Par conséquent, ce guide peut être utilisé par un large éventail d'acteurs de la société civile pour examiner, développer et revoir leurs approches et leurs relations avec les entreprises. Le plaidoyer est un objectif central, l'objectif principal étant de tenir les entreprises responsables de leurs impacts sur les droits de l'enfant.

Principes directeurs relatifs aux entreprises et aux droits de l'homme Cette publication contient les « Principes directeurs relatifs aux entreprises et aux droits de l'homme : mise en œuvre du cadre des Nations Unies « Protéger, respecter et réparer » », qui ont été élaborés par le Représentant spécial du Secrétaire général sur la question des droits de l'homme et les sociétés transnationales et autres entreprises commerciales. Le Représentant spécial a annexé les Principes directeurs à son rapport final au Conseil des droits de l'homme (A/HRC/17/31), qui comprend également une introduction aux Principes directeurs et un aperçu du processus qui a conduit à leur élaboration. Le Conseil des droits de l'homme a approuvé les Principes directeurs dans sa résolution 17/4 du 16 juin 2011.

Lignes directrices de l'OCDE pour des chaînes d'approvisionnement agricoles responsables Le Guide OCDE-FAO pour des chaînes d'approvisionnement agricoles responsables (Guide OCDE-FAO) fournit un cadre commun et une référence applicable à l'échelle mondiale pour aider les entreprises agroalimentaires et les investisseurs à contribuer au développement durable afin d'identifier et d'atténuer les impacts négatifs. Les orientations sont pertinentes pour toutes les entreprises de l'ensemble de la chaîne d'approvisionnement agricole, de la ferme au consommateur, à travers une large gamme de produits alimentaires et non alimentaires.